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مجیــد مجیدی بــا ســخنرانی در همایش 
ســه روزه مدیران کل کانــون پرورش فکری 
کــودکان و نوجوانان ضمن آسیب شناســی 
فعالیت ها و برنامه های کانون در گذر سالیان، 
از برخی الزام هــا و اقتضاءهای کار فرهنگی 
در ایران، به ویژه خلــق آثار هنری کودک و 

نوجوان سخن گفت.
به گــزارش اداره کل روابــط عمومی و امور 
بین الملل کانون، این کارگردان ســینما که 
علاوه بر خلق آثاری ماندگار با همکاری کانون 
پرورش فکری کودکان و نوجوانان، به عنوان 
عضو هیات مدیره نیز با کانون همکاری دارد، 
در نخستین روز همایش سه روزه مدیران کل 
کانون، با تاکید بــر این که فعالیت در حوزه 
فرهنــگ و کار فرهنگی، اصولاً کاری زمان بر 
اســت و نیازمند نگاه بلندمــدت و آینده نگر 
اســت، گفت: »یکی از آسیب های جدی که 
در حوزه فرهنگ با آن روبرو هســتیم، این 
اســت که عمر مدیریت در این حوزه بسیار 
کوتاه اســت. حال آن که باتوجه به شرایط و 
ویژگی های فعالیت در این حوزه، باید اجازه 
دهیم مدیران بتوانند با برنامه ریزی بلندمدت 
و با نگاهی به آینده، اهداف و برنامه های خود 

را عملیاتی کنند.«
وی با تاکید بــر این که »تغییر مدام مدیران 
فرهنگی، لطمه جدی به این حوزه وارد کرده 
است«، گفت: باید توجه داشته باشیم که کار 
فرهنگی، کار برای آینده اســت و بذری که 
امروز در حوزه فرهنگ می کاریم، سال ها بعد 

نتیجه می دهد.
این فیلم ساز سینمای ایران با شرح خاطره ای 
شیرین و شــنیدنی از دوران کودکی خود، 
از این ســخن گفت که نخســتین مواجهه 
و آشــنایی اش با دنیای هنرهای نمایشی و 
تئاتــر چه طور و در چه زمانــی رقم خورده 

اســت. زمانی که به گفته مجیدی، در اتفاقی 
سینمایی، به طور کاملًا اتفاقی، چند دقیقه ای 
از یک نمایش پانتومیم را از لای در نیمه باز 
یــک تالار نمایش به تماشــا می نشــیند و 
بلافاصله مجذوب آن می شود، بی آن که حتی 

بداند نام این شیوه نمایشی چیست.
او گفت: در حالی که غرق تماشــای نمایش 
بودم، ناگهان دستی از تاریکی نزدیک شد و 
دســتم را گرفت و مرد جوانی از من پرسید 
که آیا دوســت داری وارد سالن بشویم و این 

نمایش را تماشا کنیم.
وی با بیان این کــه در ادامه از طریق همین 
مربی تئاتر کودکان و نوجوانان، فعالیتش را 
در این حوزه آغاز کرد و این فعالیت تا سالیان 
سال ادامه یافت، گفت: نوع تعامل این مربی 
جوان تئاتر با بچه ها، در ادامه مســیر زندگی 
من، تاثیرگذار بود و حتی همین امروز هم که 
در این محفل کنار شــما عزیزان هستم، به 

همین خاطر است.
مجیدی در ادامه با اشاره به نقش این مربی 
تئاتر در مســیر پیشــرفت خود، گفت: این 
مربی کسی نبود، مگر حسین قشقایی. شهید 
حسین قشقایی که در آن زمان من و بسیاری 
از هنرمندان هم نســل من را بــه هنرهای 
نمایشــی علاقه منــد کرد. مرحوم ســعید 
کشن فلاح که از مدرسان برجسته رشته تئاتر 
بودند یا جعفر دهقان که از بازیگران سینما و 
تئاتر هستند، برخی از هنرمندانی هستند که 
از شاگردان حسین قشقایی بودند و اگر نبود 
حسین قشقایی، شاید امثال مجیدی به هنر 

نمایش و سینما علاقه مند نمی شدند.
وی همچنین با اشاره به نقش کانون پرورش 
فکری کــودکان و نوجوانــان در حمایت از 
فیلمسازان و هنرمندان جوان، گفت: بسیاری 
از کارگردان مطرح سینمای ایران، کارشان را 

از کانون آغاز کردند. بنابراین نقش مدیران و 
به ویژه مربیانی که به طور تنگاتنگ با کودکان 

و نوجوانان ارتباط دارند، کتمان ناپذیر است.
کارگردان فیلم سینمایی »بچه های آسمان« 
با تاکید بر اهمیت کشف استعداد کودکان و 
نوجوانان در زمان مناسب، گفت: به هر حال 
کودکان، استعدادهای گوناگونی دارند و مهم 
این است که در زمان مناسب استعداد خاص 

هر یک از این کودکان را کشف کنیم.
وی کشف اســتعداد کودکان را از مهم ترین 
وظایف مربیان کانون پرورش فکری کودکان 
و نوجوانــان خوانــد و با تاکیــد بر اهمیت 
دوچنــدان آن در مناطــق کمتربرخوردار و 
شــهرها و روستاهایی که از امکانات کمتری 
برخوردارنــد، گفت: من در این چندســالی 
که فعالیت هنری دارم، هرگز هیچ ســمت و 
مسئولیتی را نپذیرفته ام اما باتوجه به اهمیتی 
که بــرای کانون پرورش فکــری کودکان و 
نوجوانــان قائلــم و پرورش نیروی انســانی 
کارآمد را مهمترین وظیفه خود می دانم و از 

این همکاری استقبال کردم.
مجیدی »نسل سازی« را از مهم ترین مسائل 
مغفول مانده در این ســال ها خواند و گفت: 
امیدوارم در ادامه بتوانیم با کشــف استعداد 
کودکان و نوجوانــان و پرورش اصولی آنان، 
دست کم در سال های آینده شاهد تداوم این 

سیر کوتاه در نسل سازی نباشیم.
این کارگردان با یادآوری خاطره ای شنیدنی 
از فیلــم »بچه های آســمان« گفت: زمانی 
که فیلم نامه »بچه های آســمان« را نوشتم، 
به بســیاری از نهادها از جمله وزارت ارشاد، 
حوزه هنــری و ... مراجعه کردیم و از هر که 
می شد برای ساخت این فیلم یاری خواستیم 
اما هیچ کدام نپذیرفتند و هر بار با پاسخ منفی 
روبرو شــدیم تا این که بالاخره این فیلمنامه 

آقای محســن چینی فروشــان  با همراهی 
مدیرعامل وقت کانون ساخته شد. این فیلم 
پربیننده ترین فیلم تاریخ سینمای ایران بود 
و خواهد بود و تنها ۲۳ بار از تلویزیون کشور 

چین پخش شده است.
وی هــدف از بیان این مســئله را تاکید بر 
اهمیت درک اســتعداد افراد دانست و گفت: 
این که آقای چینی فروشان تشخیص داد که 
مجیدی از توانمندی ساخت فیلمی درخور 
برخوردار اســت و در ادامه نیز به من اعتماد 

کرد، اهمیت بسیاری دارد.
رکــورددار دریافت جایزه ســیمرغ بلورین 
بهترین کارگردانی جشــنواره فیلم فجر بار 
دیگر بر لــزوم نگاه طولانی مــدت در حوزه 
فرهنــگ تاکید کرد و گفــت: اگر بچه ها به 
خوبی پرورش یابنــد، می توانند در آینده به 
ارزشــمندترین ســرمایه ملی کشور تبدیل 
شــوند. مجیدی همچنین گفت: متاســفانه 
همیشه در کشور ما به حوزه فرهنگ به عنوان 
مسئله دست دوم و سوم نگاه شده است. ما 
از بضاعت فرهنگی و هنری کشور، آن طور که 
باید و شــاید استفاده نکرده و عملًا نسبت به 
آن غفلت کردیم. این نکته را بنده به بسیاری 
از وزیران و حتی به برخی روسای جمهوری 

گفته ام.
کارگردان فیلم های »رنــگ خدا«، »پدر« و 
»محمد رسول الله« با اشاره به بحران آب در 
کشور که از معضلات جدی ایران و ایرانیان 

اســت و طبیعتاً هزینه های بســیاری نیز به 
آن اختصــاص می یابد، گفت: ما می توانیم از 
طریق فرهنگ سازی و با یاری گرفتن درست 
و اصولــی از زبان هنر، بــا کمترین هزینه، 
بیشترین فایده و تاثیرگذاری را داشته باشیم 
و نسبت به حل بسیاری از معضل های بزرگ 
و کلان مملکت همچــون همین بحران آب 
اقدام کنیم. مجیدی با اشــاره به کم توجهی 
وزیران ارشاد و مسئولان ارشد فرهنگی کشور 
به برنامه ریزی بلندمدت و رویکرد آینده نگر 
در مدیریت فرهنگی، گفت: متاسفانه شاهدیم 
هر وزیری که برسرکار می آید، صرفاً به فکر 
این است که جشنواره فیلم فجر را برگزار کند 
و بجای نگاه بلندمدت و آینده نگری در حوزه 
فرهنگ و هنر، تنها برای چند ماه برنامه ریزی 

می کند.
این کارگــردان همچنین در پایان از مدیران 
اســتانی کانون پرورش فکری کــودکان و 
نوجوانان خواســت که هر کودک یا نوجوانی 
که از استعدادی ویژه در حوزه های گوناگون 
هنری، برخوردار هستند، به او معرفی کنند 
تا با برگزاری دوره هایی با حضور اســتادان و 
مربیان شاخص و توانمند، زمینه آموزش آنان 

فراهم شود.
همایش مدیران ســتادی و اســتانی کانون 
پرورش فکری کــودکان و نوجوانان روزهای 
۱۹ تــا ۲۱ اردیبهشــت ۱۴۰۲ در تهران در 

حال برگزاری است.

مجید مجیدی: 

برای ساخت »بچه های آسمان« بارها به در بسته خوردم

جابر قاســمعلی با بیان اینکه فــروش بالای بعضی فیلم ها 
مثل باران های موسمی است، گفت: سینمای ایران نیازمند 
یک اتفاق اساســی اســت و نباید در عصــر دیجیتال، به 
شــکل آنالوگ فکر کرد بلکه باید راهی برای آشــتی مردم 
با ســینما پیدا کرد و آشــتی دادن هم جز این نیست که 
مردم خود را در ســینما ببینند. به گزارش ایسنا، استقبال 
زیاد مخاطــب از فیلم های کمدی در یک ســال اخیر که 
با رکوردشــکنی هایی در فروش همراه بود، رغبت بیشــتر 
فیلمسازان و تهیه کنندگان و سینماداران را به تولید و اکران 
کمدی سوق داده است. این مســئله دغدغه هایی را میان 
برخی ســینماگران ایجاد کرده که آیــا از این پس باید در 
انتظار تولید و نمایش موجی از فیلم های کمدی باشیم؟ آیا 
این اتفاق که باعث رونق گیشه سینما می شود خوب است 
یــا این دغدغه را هم می تواند به وجود بیاورد که در صورت 
نداشــتن دقت نظر، فیلم های ژانرهای دیگر در مهجوریت 
قرار می گیرند و کار به جایی می رســد کــه روزی جامعه 
مخاطبان از فیلم های ژانر کمدی زده می شوند؟ این موضوع 
را با جابر قاســمعلی یکی از فیلمنامه نویسان شناخته شده 
سینما و تلویزیون که فیلم »زعفرانیه ۱۴ تیر« علی هاشمی 
و »رؤیای کاغذی« علی عطشــانی به نویســندگی او هنوز 
فرصت اکران پیدا نکرده اســت، مطرح شد و او دغدغه های 
خود را برای این روزهای ســینما بیان کرد. قاسمعلی که 
مشــغول نگارش یک فیلمنامه زنانه با نام »رافا« است، در 
گفت وگویی با ایســنا درباره اینکه چه پیش بینی ای از روند 
تولید و اکران با توجه به استقبال بیشتر مردم از فیلم های 
کمدی دارد، بیان کرد: اساساً پیش از بررسی نیاز سینما به 
فیلم های کمدی و میزان تاثیر آن ها بر مخاطب امروز باید 
مسئله مهمتری را بررسی کنیم؛ اینکه ما اصلا چه سینمایی 
داریم؟ واقعیت امر این است که متاسفانه صنعت سینمای 

ما ورشکسته شده و این موضوع ارتباطی به اتفاق های چند 
وقــت پیش یا حتی اپیدمی کرونا ندارد، چون پیش از این 
اتفاق ها، ناقوس آن به صدا درآمده بود. دلیل مشــخص آن 
هم به مســئله تامین سرمایه و روند تولید برمی گردد که با 
توجه به وضعیت دلار و گران شــدن هزینه ی ساخت فیلم 
و در کنار آن ممیزی ها عملًا ســینما در تنگنا قرار گرفته 
است. وی با اشــاره به اینکه در حال حاضر هزینه ساخت 
یک فیلم با کمترین پروداکشــن و کمترین بازیگر حداقل 
۱۰ میلیــارد تومان اســت، ادامه داد: این فیلم دســت کم 
باید ۳۰ میلیارد تومان در گیشــه به فروش برسد که تازه 
هزینه هایش برای تهیه کننده یا سرمایه گذار اصطلاحا یرِ به 
یر شود؛ بنابراین تامین سرمایه یکی از مهمترین بحران های 
فعلی سینمایی کشور است که البته باید برخوردهای بعضا 
ســلیقه ای و ســخت گیرانه در صدور مجوز را که اساساً به 
قانون فیلمســازی ارتباطی ندارد، به آن اضافه کرد، چون 
معمولا هر مدیری که در جایگاه سیاست گذار جدید سینما 
می آید، بنا به شــرایط، دستورالعمل های جدیدی را ابداع و 
مشــکل را مضاعف می کند. در چنین اوضاعی تصور کنید 
یک فیلمســاز که باید دنبال سرمایه باشــد تا یک نفر را 
متقاعد کند، دست کم ۱۰ میلیارد تومان پول صرف ساخت 
فیلم میکند و در مرحله گرفتن مجوز با کلی مسئله مواجه 
میشود. تمام این ها در حالی است که عده ای به راحتی برای 
ساخت فیلم ها از بودجه های کلان دولتی استفاده می کنند 
و در واقــع نهادها میلیاردها تومــان پول صرف فیلم هایی 
می کنند که در اکران عمومی بســیار کمتر از هزینه تولید، 
می فروشــند. قاسمعلی با بیان اینکه آن ها سود را در تولید 
می بینند و داشتن مخاطب چندان اهمیتی برایشان ندارد، 
اضافه کرد: پس می ماند بخش خصوصی که در این شرایط 
برای تولید فیلم ناتوان است. بنابراین آنچه ما از مدت ها قبل 

داشــتیم، جسم نیمه جان سینما بود که شیوع کرونا و بعد 
هم اتفاق های اخیر ســبب شد جمع قابل توجهی از مردم، 
دیگر علاقه ای به ســینما رفتن نداشته باشند، بویژه آنکه 
آن ها معتقدند آنچه روی پرده می بینند، ارتباطی به زندگی 
آن ها و دغدغه هایشــان ندارند. وقتی هم مردم خودشان را 
روی پرده نبینند به سینما نمی آیند. او درباره برون رفت از 
این وضعیت معتقد است: تعدیل ممیزی ها یا قانونمند کردن 
آن و نیز رســاندن شرایط تولید و دخل و خرج ساخت یک 
فیلم به حدی که فیلمسازان به کار علاقه مند شوند، می تواند 
به سینما کمک کند تا با تولید فیلم هایی که آیینه جامعه 
باشد، سینما تکانی بخورد. فیلمنامه نویس فیلم های »روانی« 
و »تلفن همراه رییس جمهور« و نیز ســریال های »طلسم 
شدگان« و »راه شب« در ادامه در پاسخ به اینکه آیا فیلمی 
همانند »فسیل« را که در کمتر از سه ماه بیش از  ۲ میلیون 
نفر را به سینما کشــانده باید یک اتفاق دانست؟ گفت: به 
نظر می رسد که همینطور باشــد. البته من فیلم را ندیدم 
و درباره آن اظهارنظــر نمی کنم اما این فیلم ها با رقم های 
فروش آنچنانی )۱۱۵ میلیارد تومان( باران های موســمی 
هستند که یک زمان می بارند و بعد تا مدت ها خشکسالی 
است. آنچه من درباره آن بحث می کنم جریان غالب سینما 
اســت که یک جریان جدی و ممتد اســت نه موارد هر از 
گاهی، و واقعیت این است که جریان اصلی سینما در کشور 
ما از بین رفته است. الان باید پرسید آیا همه سینمای ایران 
»فسیل« است؟! گرچه از یک وجه می توان گفت سینمای 
ایران فسیل شده است! مخصوصا اگر به یاد آوریم فیلم های 
کمدی زیادی ساخته شده که به ضرب و زور به دنبال جذب 
مخاطب بودند ولی موفق نشدند. وی تاکید کرد: البته این 
که یک فیلم )فسیل( به چنین فروش بالایی رسیده باعث 
خوشحالی من به عنوان یکی از کسانی است که در سینما 
کار می کنم؛ چون از روشــن بودن چراغ سینما خوشحال 
می شوم ولی مسئله این است که این چراغ با یک »فسیل« 
روشن نمی ماند. مشــکل این است که وقتی فیلمسازان و 
تهیه کنندگان به لوله های نفت وصل باشند و به راحتی پول 
خرج کنند و بعد هم ســهم خود را بردارند، دیگر کسی به 
فکر مخاطب نخواهد بود، به همین دلیل متاسفانه من این 
روزها ناامیدم و تصور می کنم باید یک اتفاق اساســی رخ 
دهد و راهکاری برای حل این مشکل پیدا شود تا مردم را با 
سینما آشتی دهد و آشتی دادن مردم با سینما هم غیر از 

این نیست که آن ها خود را در سینما ببینند.
برخی فیلم های فاخر شریفند اما عنصر 

جذابیت را ندارند
قاسمعلی در بخشی دیگر از این گفت وگو درباره اینکه برخی 
مطرح کرده اند دســت های پشت پرده ای برای گران شدن 
هزینه تولید در ســینما وجود دارد تا خیلی از سینماگران 
بویژه در بخش خصوصی کمتر ســراغ سینما و فیلمسازی 
بروند، گفت: به نظرم این ها یک سناریوی توهم آمیز است. 
هر چند این یک واقعیت است که با بالا رفتن هزینه ها، بدنه 
اصلی سینما نمی تواند کار کند و در چرخه رقابت با نهادهایی 

که بیلان کاری اش برایشــان مهم است، تاب بیاورد؛ چون 
ســرمایه لازم را ندارد.  در جریان صنعت سینما، چرخه ای 
که با مردم ارتباط برقرار نکند، دیگر ادامه نخواهد داشــت 
ولی در اینجا کار میکند چون صنعت ســینما وجود ندارد. 
بنابراین سیســتم با پول خودش و با هنرمند خودش آنچه 
را می خواهد می سازد و چیزی که باقی می ماند فیلم هایی 
اســت با بودجه های کم که به سختی در این چرخه نابرابر 
ساخته می شوند. در صورتی که اتفاق درست این است که 
توازن برقرار باشد یعنی هم بخش خصوصی بتواند فیلم خود 
را بســازد و هم بخش دولتی. آن وقت قضاوت با مخاطب 
خواهــد بود که از چه نوع آثاری اســتقبال کند و هرکدام 
که نتوانند تماشاگر کافی داشته باشند شکست می خورند. 
صنعت سینمای دنیا همین اســت که اگر مردم از فیلمی 
اســتقبال نکنند، فیلم و فیلمســاز حذف می شوند، چون 
فیلمســاز پول خود را از جیب مخاطب بر می دارد ولی در 
ایران یک فیلمساز چند بار شکست می خورد و باز هم فیلم 
می سازد که بیشترشان هم تحت عنوان فیلم های ارزشی و 
فاخر هستند؛ در شرایطی که برخی از آن ها آثاری شریفند 
اما عنصر جذابیت برای پسند مخاطب را درنظر نگرفته اند، 

در نهایت ضرر در سرمایه اتفاق می افتد.
بعضی دست اندرکاران سینما در دنیای دیجیتال، 

آنالوگ فکر می کنند
او درباره نگرانی برخی کارشناسان از رونق گرفتن سینمای 
زیرزمینــی گفت: ممکن اســت این اتفــاق بیفتد، چون 
متاسفانه برخی دست اندرکاران سینما آنالوگ فکر می کنند، 
در حالی کــه در دنیای دیجیتال زندگی می کنند و بر این 
باور هســتند که اگر امکانات و اجازه ســاخت داده نشود، 
تیزری از تلویزیون پخش نشــود، بیلبوردی اختصاص داده 
نشود، یا حتی اسم فردی از یک اثر هنری یا تبلیغی حذف 
شود، هیچ اتفاقی نمی افتد؛ در صورتی که دنیای دیجیتال 
بی توجه به این قیــد و بندها، فیلم را به صورت زیرزمینی 
می ســازد و بعد هم در اختیار جشــنواره های خارجی قرار 
می دهد. بدبختی اینجاســت که وقتی حرف از ســینمای 
زیرزمینــی می زنیم، باز هم نمایش آن بــرای مردم ایران 
نیست، چون فیلم ها در خارج از کشور به نمایش درمی آیند 
ولی نباید فراموش کرد که الان، دوران دانلود است و آن ها 
هــم راحت در اختیار همه قرار می گیرند. قاســمعلی بیان 
کرد: تمام این اتفاق ها در حالی اســت که اگر سینماگران 
را رها کنند، اتفاق های خیلی بهتری رخ می دهد، چون در 
تمام این ســال ها آن ها قانونمندتر از اقشار و اصناف دیگر 
جامعه بوده و نشــان داده اند که ممیزی ها را می شناسند و 
ملاحظات را تشخیص می دهند. اما متاسفانه جریان عجیبی 
وجود دارد که اســتاد تولید اپوزیسیون در کشور است که 
با ایجاد شــرایطی، هنرمند را پس از چند سال، به خارج از 
کشور سوق می دهند. بنابراین اگر به سوال اول شما برگردم، 
به نظرم می رسد که در این وضعیت صحبت کردن از رونق 
فیلم های کمدی شاید چندان محلی از اعراب نداشته باشد، 

چرا که مسائل اساسی تری وجود دارد.

یک فیلمنامه نویس مطرح کرد

سینمای ایران فسیل شده است؟!
چهار  فیلم سینمای ایران در جشنواره سیدنی

هفتادمین جشــنواره بین المللی ســیدنی در اســترالیا، چهار فیلــم بلند از 
ســینماگران شناخته شده ایرانی را در برنامه نمایش خود قرار داد. به گزارش 
ایســنا، در جشنواره امسال فیلم ســیدنی فیلم های »جنگ جهانی سوم« به 
کارگردانی هومن ســیدی، »تفریق« از مانی حقیقی، »شب داخلی دیوار« به 
کارگردانــی وحید جلیلوند و »خرس نیســت« از جعفر پناهی در بخش ویژه 
فیلم های بلند )Features( به نمایش گذاشــته خواهند شد. در توصیف این 
بخش از جشــنواره سیدنی آمده است: »داســتان های جذاب داستان نویسان 
بزرگ سینمایی را کشف کنید. برندگان جوایز معتبرترین جشنواره های جهان 
را در کنار آثار جدیدی که شایســته شناخته شدن هستند، ببینید«. همه این 
آثار پیش از این در جشــنواره های مهم ســینمایی رونمایی شده اند. »جنگ 
جهانی سوم« پس از حضور موفق در جشنواره ونیز و کسب دو جایزه بهترین 
فیلم و بازیگر بخش افق ها، در ســی و پنجمین دوره جشنواره بین المللی فیلم 
توکیو، هشتمین دوره جشــنواره فیلم جهان آسیا در لس آنجلس و جشنواره 
فیلم استکهلم سوئد نیز حضور موفقی داشت. همچنین در فهرست فیلم های 
جشنواره پالم اسپرینگز ۲۰۲۳ قرار گرفت و اخیرا هم سه جایزه اصلی بهترین 
فیلم، کارگردانی و بازیگر مرد )محســن تنابنده( را از جشنواره فیلم بلگراد در 
کشور صربستان دریافت کرد. این فیلم اخیرا از سی و هفتمین جشنواره فیلم 
فریبورگ ســوییس نیز جایزه ویژه هیات داوران مسابقه اصلی و نیز تقدیرنامه 
هیات داوران جوان را کسب کرد و بهترین فیلم جشنواره استانبول ترکیه نیز 
شده اســت. این فیلم پس از اولین حضور جهانی خود در بخش اصلی هفتاد 
و نهمین جشــنواره فیلم ونیز، نمایش خود را در جشنواره های تورنتو، بوسان، 
هامبورگ، آسیاپاسفیک، سائوپائولو، لیسبون، گوتنبرگ، اوراسیا، ژنو و… ادامه 
داد تا ســال آینده به اکران جهانی درآید. »شــب داخلی دیوار« نیز نخستین 
نمایش جهانی خود را در هفتاد و نهمین دوره جشنواره ونیز در بخش مسابقه 
اصلــی تجربه کرد و در ادامه نیز در چندین جشــنواره از جمله تورنتو کانادا، 
هامبورگ در آلمان، جشنواره بوسان کره جنوبی و جشنواره بین المللی چنای 
در کشــور هند حضور داشــته اســت. نوید محمدزاده برای نقش آفرینی در 
این فیلم برنده جایزه بهترین بازیگر مرد از جشــنواره فیلم اوراســیا در کشور 
قزاقســتان شد. این فیلم برنده جایزه بزرگ جشنواره حقوق بشر ژنو در کشور 
سوئیس نیز شده است. »تفریق« نیز محصول مشترک ایران و فرانسه است و 
توسط مرکز ملی سینما و تصویر متحرک فرانسه پشتیبانی می شود. این فیلم 
نخستین نمایش جهانی خود را در چهل و هفتمین جشنواره بین المللی فیلم 
تورنتو و در بخش رقابتی پلتفرم تجربه کرد. »خرس نیست« هم برای نخستین 
بار در بخش رقابتی اصلی جشــنواره فیلم ونیز نمایش داده شد و برنده جایزه 

ویژه هیات داوران این رویداد شد.

سیاه نمایش ایرانی به تئاتر شهر می رود
یکی از آثار برگزیده بیســتمین جشــنواره نمایش های آیینی – سنتی از روز 
پنجشــنبه بیســت و یکم اردیبهشــت ماه اجرای خود را در کارگاه نمایش 

مجموعه تئاتر شهر آغاز می کند.
به گــزارش روابط عمومی مجموعه تئاترشــهر، »مجلس شــبیه لیربیچاره« 
عنوان یکی از نمایش جدید تئاتر شهر است که از روز پنجشنبه بیست و یکم 
اردیبهشت ماه به نویسندگی حسین جمالی و کارگردانی ملیکا رضی در کارگاه 

نمایش مجموعه میزبان مخاطبان تئاتر است.
در خلاصه داســتان این اثر نمایشــی که از نمایش های برگزیده بیســتمین 
جشــنواره نمایش های آیینی – سنتی نیز محسوب میشود، آمده است: سیاه 
نمایش ایرانی وارد جایی ناشناخته می شود که همان کاخ لیر است؛ او متوجه 
میشود دلقک لیر شــاه مدتی است گم شده ؛ بنابراین عده ای از او میخواهند 

جای دلقک را برای لیر پر کند. این تازه آغاز داستان ماجراست.
نمایش »مجلس شبیه لیربیچاره« از روز پنجشنبه بیست و یکم اردیبهشت ماه 
تا روز جمعه دوازدهم خرداد ماه ســاعت ۱۹ با مدت زمان ۷۰ دقیقه و قیمت 

بلیت ۶۰ هزار تومان در کارگاه نمایش روی صحنه میرود.

شهربانو بهترین فیلم جشنواره زنان استرالیا شد
فیلم سینمایی »شهربانو« ساخته مریم بحرالعلومی برنده جایزه بهترین فیلم 

داستانی از هفتمین جشنواره فیلم و هنرهای رسانه ای زنان استرالیا شد.
به گزارش ایســنا، فیلم سینمایی »شهربانو« به کارگردانی مریم بحرالعلومی و 
تهیه کنندگی پگاه احمدی در هفتمین جشــنواره »هنرهای رسانه ای و فیلم 
زنان« سیدنی استرالیا موفق شد جایزه بهترین فیلم سینمایی را دریافت کند.

امسال نرگس آبیار فیلمساز ایرانی نیز یکی از سه عضو هیات داوران جشنواره 
فیلم زنان اســترالیا بود. »شــهربانو« پیــش از این منتخب بخش مســابقه 
بین الملل سی ونهمین جشنواره جهانی فیلم فجر بوده، چند حضور رقابتی در 
جشنواره های معتبر خارجی داشته، جایزه اول بخش فیلمسازان زن بیستمین 
جشــنواره داکا، جایزه بهترین فیلم جشنواره جهانی سیدنی و جایزه بهترین 

بازیگر زن جشنواره نورث هالیوود آمریکا را نیز از آن خود کرده است.

یک فیلم ترسناک منتشر می شود
فیلم ترســناک »جن گیر پاپ« با بازی راسل کرو به زودی با دوبله محمدرضا 
علیمردانی عرضه می شــود. به گزارش ایســنا، طبق گزارش رســیده، نسخه 
دوبله شــده فیلم ســینمایی »جن گیر پاپ« در فاصله کمی با عرضه جهانی 
در پلتفرم فیلم نت عرضه می شــود. مدیریت دوبلاژ و دوبله نقش راســل کرو 
را محمدرضا علیمردانی برعهده دارد. نســخه زیرنویس فارســی این فیلم در 
حال حاضر در این پلتفرم در دسترس است. »جن گیر پاپ« یکی از فیلم های 
مطرح ژانر وحشت در سال ۲۰۲۳ است که حضور راسل کرو )ستاره فیلم هایی 
چون »گلادیاتور« و »ذهن زیبا«( در نقش اصلی یک فیلم ترســناک، یکی از 
مهم ترین وبژگی هایی است که »جن گیر پاپ« را به یک فیلم کنجکاوی برانگیز 

تبدیل کرده است.
این فیلم، داســتان کشیش اصلی واتیکان به نام گابریل امورث است که تمام 
عمرش با جن گیری به مردم بی گناهی که شــیطان روحشان را تسخیر کرده 
کمک می کند. این فیلم بر اســاس شخصیت های واقعی و با الهام از خاطرات 
پدر گابریل امورث ساخته شده است. امورث یک کشیش کاتولیک و به مدت 
۳ دهه جن گیر اسقف نشین رم بود. در سال ۲۰۱۳ گزارش شده بود که امورث 

تا آن زمان بیش از ۱۶۰ هزار مورد جن گیری انجام داده است.
»جن گیر پاپ« توسط جولیوس ایوری ساخته شده است و علاوه بر راسل کرو، 
بازیگرانی چون دنیل زوواتو، الکس اســو، فرانکو نرو و لورول مارســدن نیز در 
»جن گیر پاپ« نقش آفرینی کرده اند. فیلم »جن گیر پاپ« که با بودجه ای ۱۸ 
میلیون دلاری ساخته شده است، تاکنون به فروشی بالغ بر ۶۶ میلیون دلار در 

سطح جهان دست پیدا کرده است.
تولستوی در دنیای مدرن

نشست »تولســتوی در دنیای مدرن« با حضور نویسندگانی از روسیه برگزار 
می شــود. به گزارش ایســنا، نشســت ویژه شــهرکتاب در روز پنجشنبه ۲۱ 
اردیبهشت از ساعت ۱۰ با عنوان »تولستوی در دنیای مدرن« و با حضور پاول 
باسینسکی، یکاترینا باربانیاگا و پلاتون بسدین از نویسندگان و محققان روسیه 
در مرکز فرهنگی شهرکتاب واقع در خیابان شهید بهشتی، خیابان شهید احمد 

قصیر)بخارست(، نبش کوچه سوم برگزار می شود.
در این نشست درباره این پرسش ها و نکات بحث و گفت وگو می شود:

»چرا تولســتوی چنین تاثیر عظیمی بر کل جهــان دارد؟ آیا به آثار هنری او 
مربوط می شود یا دیدگاه های مذهبی اش؟«

»آیا آنا کارنینا رمان اصلی جهان درباره عشق است؟«
»رمز و رازهای اصلی شخصیت تولستوی؛ افسانه های پیرامون شخصیت او«.

همایش »گردشگری جنگ« برگزار می شود
مدیــر میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی خرمشــهر از برگزاری 

نخستین همایش ملی گردشگری جنگ در خرمشهر خبر داد.
به گزارش ایسنا، سجاد پاک گهر  با یادآوری »رشادت ها، دلاوری ها و جانفشانی 
مردان و زنانی که در راه پاســداری از کیان وطن جان و هستی خود را فدای 
پاسداری از ایران کردند« گفت: جنگ تحمیلی یکی از رویدادهای ماندگار در 
تاریخ معاصر و ســندی معتبر از شهادت طلبی قهرمانان وطن در تاریخ انقلاب 
اسلامی است که در بندبند آن خاطرات تلخ و شیرین بسیاری به ثبت رسیده 
اســت. او افزود: در زمینه ثبت حماســه ها و رشــادت های این دوران ماندگار 
از تاریخ کشــورمان با همکاری مشــترک مرکز فرهنگی و موزه دفاع مقدس 
خرمشــهر، ســازمان منطقه آزاد اروند و ادارات میراث فرهنگی خرمشــهر و 
آبادان و با حضور متخصصان حوزه گردشگری برگزاری نخستین همایش ملی 

گردشگری جنگ در دستور کار قرار داده شده است.

اخبارکوتاه

آیین رونمایی کتاب »تکاپوی معنا، تحلیل 
نشــانه ـ معنا شناختی آثار تجسمی مهدی 
سحابی« در سینماتک موزه هنرهای معاصر 

تهران برگزار شد.
به گزارش ایسنا، بهمن نامورمطلق، دکتری 
ادبیات تطبیقی، دانشــیار دانشــگاه شهید 
بهشــتی و رییس فرهنگستان هنر، در این 
مراسم گفت: انتشار این کتاب بی نظیر است؛ 

چون یکی از هنرمنــدان ما را به بزرگترین 
نشانه شــناس های دنیا معرفی کرده و آن ها 

درباره او مطالبی نوشتند.
کتاب »تکاپوی معنا، تحلیل نشــانه - معنا 
شناختی آثار تجســمی مهدی سحابی« به 
همــت گالری مژده، بنیاد ســحابی و موزه 
هنرهای معاصر تهران به چاپ رسیده است 
و شامل سه مقاله درباره آثار مهدی سحابی 

اســت که توسط ژک فونتنی، دنی برتران و 
ایوان دارو اریس، ســه نفر از نشانه شناسان 
مطرح فرانســوی نوشــته شــده و مرضیه 
اطهاری نیک عزم و سهراب احمدی ترجمه 

آن را برعهده داشته اند.
ایــن مراســم بــا پخــش فیلم مســتند  
»وقایع نــگاری یک رویــداد« به کارگردانی 
مهــدی رضاخانی آغاز شــد. این فیلم ۳۰ 
دقیقه ای نمایشــگاه مروری بر آثار مهدی 
سحابی را که پاییز ۱۴۰۰ در موزه هنرهای 
معاصر تهران برگزار شده بود، از جنبه های 

مختلف به تصویر میکشد.
ـ  نشــانه  اســتاد  شــعیری،  حمیدرضــا 
مدرس،  تربیــت  دانشــگاه  معناشناســی 
نخستین ســخنران این مراســم بود؛ او با 
اشــاره به آنچه سه نویسنده در آثار سحابی 
یافته اند، گفت: رازوارگی و معماگونگی آثار 
سحابی، به همراه تکرار و استمرار، از نکات 
قابل توجه در کار اوست. آثار سحابی میدان 
عملیاتی کنش مستمر هســتند. او دل به 

تکرار بســت و چهره هایی به وجود آورد که 
تکرار می شوند اما مثل هم نیستند. در آثار 
سحابی آنچه قابل تأکید است این است که 
اســتحاله یک اثر موجب تولید اثر دیگری 
می شــود. هر اثر ارجاع به اثر دیگری است، 
پس باید سحابی را در مجموعه آثارش دید. 
سحابی ما را از هنر رئالیسم، امپرسیونیسم 
و ... عبــور می دهد تا هنــر منحصر به فرد 
خود را که هنری ســریالی و تکرارگرا است 
به وجود آورد. او اســتاد عبــور دادن ما از 
ســاختار، برای رســیدن به سطح تخیلی و 

جوهری است.
بهمن نامور مطلق ســخنران بعدی مراسم 
بود کــه درباره انتشــار این کتــاب گفت: 
کاری که انجام شــده بی نظیر اســت چون 
شــما توانســتید یکی از هنرمندان ما را به 
بزرگتریــن نشانه شــناس های دنیا معرفی 
کنید و آن ها درباره او مطالبی نوشتند. این 
کار اهمیــت زیادی دارد زیــرا این افراد در 
تمام دنیا مرجعی برای نشانه شناسی هستند 

و زمانــی که درباره یــک هنرمند صحبت 
می کنند، او بسیار شناخته می شود.

نامورمطلق افزود: کارهای ســحابی بســیار 
متنوع و گســترده اســت و از چند جهت 
می تــوان به آن ها پرداخــت. او با آثار تمام 
شده مشــکل دارد چون ناخودآگاه معتقد 
اســت که تمام بودن، فریبنده اســت. هیچ 
چیز کامل نیســت و به همین خاطر دنبال 
ناتمام ها حرکت می کرد، چون آن ها نقصی 
دارند و فرآیند و تغییر را تشــریح می کنند. 
این مسأله در طراحی هایی که کامل نیست 
یا ماشــین هایی که قبلًا کامل بوده و حالا 
اســقاط شــده اند، دیده می شــود. سحابی 
خودش هم آرام و قرار نداشت چون همیشه 

در حالِ تکامل بود.
همچنیــن ژک فونتنی، دنی برتران و ایوان 
دارو اریس، پیام هــای جداگانه ای برای این 
مراسم ارســال کرده بودند که ترجمه آن ها 
توســط مرضیه اطهاری نیک عزم و سهراب 

احمدی قرائت شد.

نشانه شناس های مطرح دنیا درباره هنرمند ایرانی نوشتند


